

青蒿素及其衍生物电化学性质的研究 I 青蒿素在汞电极上的电化学还原

陈扬,朱世民,陈洪渊,李英

南京大学化学系配位化学国家重点实验室;中国科学院上海药物研究所

收稿日期 修回日期 网络版发布日期 接受日期

摘要

青蒿素及其衍生物代表了一类新型抗疟药。青蒿素分子中过氧基与抗疟活性密切相关。本文采用多种电化学方法研究了青蒿素分子中过氧基在Hg电极上的还原,还原电位在0.0V(vs.Ag/AgCl)附近,电极过程为不可逆还原,反应电子数n=2,半波电位E_{1/2}=0.012V,电子转移系数α=0.66,表观标准电极反应速率常数k_{s'}=6.34×10⁻⁶cm²/s,扩散系数D=4.3×10⁻⁶cm²/s。反应产物在电极表面具有吸附性,文中提出了可能的电化学反应机理。

关键词 反应机理 还原 扩散系数 青蒿素 反应速度常数 汞电极

分类号 0646

Study on the electrochemical behaviors of artemisinin and its derivatives I. Reduction of artemisinin at Hg electrode

CHEN YANG,ZHU SHIMIN,CHEN HONGYUAN,LI YING

Abstract Artemisinin and its derivatives represent an important new class antimalarial drug. The peroxide moiety of artemisinin is indispensable for its antimalarial activity. By various electroanalytical methods, the reduction of artemisinin took place at approximately 0.0V (vs.Ag/AgCl) by a two-electron transfer, half wave potential E_{1/2}=0.012mV, the charge transfer coefficient α=0.66, apparent standard rate constant k_{s'}=6.34×10⁻⁶cm²/s, diffusion coefficient D=4.3×10⁻⁶cm²/s, the reduced product could be adsorbed on electrode surface. The mechanism of reduction was suggested.

Key words REACTION MECHANISM REDUCTION DIFFUSION COEFFICIENTS ARTEANNUIN REACTION RATE CONSTANT MERCURY ELECTRODE

DOI:

通讯作者

扩展功能
本文信息
▶ Supporting info
▶ PDF(269KB)
▶ [HTML全文](0KB)
▶ 参考文献
服务与反馈
▶ 把本文推荐给朋友
▶ 加入我的书架
▶ 加入引用管理器
▶ 复制索引
▶ Email Alert
▶ 文章反馈
▶ 浏览反馈信息
相关信息
▶ 本刊中包含“反应机理”的相关文章
▶ 本文作者相关文章
· 陈扬
· 朱世民
· 陈洪渊
· 李英